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Cuvîntarea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu

Ia încheierea ședinței de lucru privind activitatea

din transportul feroviar
Stimați tovarăși.Consfătuirea activului de bază al lucrătorilor de la calea ferată,.organizată pe baza hotărîrii conducerii partidului și statului, a analizat pe larg modul în care se desfășoară activitatea în acest important sector al economiei naționale, a dezbătut măsurile pentru îmbunătățirea întregii activități de circulație feroviară din țara noastră corespunzător marilor sarcini trasate de Congresul al IX-lea al partidului.Discuțiile purtate în plenul consfătuirii și în cadrul comisiilor au evidențiat atît succesele realizate de oamenii murțCii din transporturi, cît'și neajunsurile ce continuă să se mai manifeste în acest domeniu. Participanții la dezbateri au manifestat exigență și spirit de răspundere în analizarea multiplelor aspecte ale activității de la calea ferată, au făcut numeroase propuneri pentru perfecționarea continuă a transportului feroviar.Criticile, inclusiv autocritici le care s-au făcut aici vor ajuta organelor conducătoare de la căile ferate, direcțiilor regionale, conducerii ministerului, să cunoască mai bine neajunsurile existente în unele domenii ale- transportului feroviar. Sperăm că această va avea și urmări, în sensul că se vor lua măsurile necesare pentru a se pune capăt neajunsurilor, pentru a îmbunătăți munca și, așa cum a subliniat un tovarăș aici, pentru a se ridica și mai mult prestigiul căilor noastre ferate.Sîntem convinși că rezultatele consfătuirii, aplicarea măsurilor ce vor fi adoptate ca urmare a directivelor partidului și guvernului vor permite ca lucrătorii de la calea

ferată să-ț! îndeplinească în condiții mai bune îndatoririle de mare răspundere ce le revin.Este cunoscut tuturor rolul deosebit de important pe care; îl au transporturile în cadrul economiei noastre naționale. De buna funcționare a transportului feroviar depinde aprovizionarea cu materii prime și materiale a tuturor unităților economice, satisfacerea operativă și îndestulătoare a populației cu mărfuri de consum, asigurarea circulației ireproșabile a cetățenilor. Orice întîrziere sau dereglare a circulației feroviare are puternice repercusiuni asupra întregului angrenaj al vieții sociale. Se poate spune că astăzi calea ferată reprezintă principalul sistem circu- latoriu al întregii țări. Așa cum dereglările survenite în sistemul circulator omenesc pun în pericol însăși viața omului, defecțiunile și dereglările sistemului circulator al societății — căile ferate — produc grave tulburări în toate compartimentele producției și consumului, în desfășurarea vieții publice. Dumneavoastră, lucrătorilor de la calea ferată, vă revine marea răspundere de a asigura neîntrerupt funcționarea perfectă a acestui organism vital al economiei noastre naționale.Aceasta impune ca absolut fiecare lucrător ce lucrează în sistemul căilor ferate, de Ia ministru și pînă la personalul de întreținere, să fie pătruns de simțul înaltei sale datorii — o datorie de cinste față de societatea noastră — să dea dovadă de cea mai mare exigență față de munca proprie, de spirit de disciplină fermă în îndeplinirea tuturor sarcinilor. îndatorirea esențială a tuturor celor care lucrează în acest domeniu este

de a face ca sistemul căilor ferate din țara noastră să funcționeze permanent, zi și noapte, ca un adevărat ceasornic, ca un ceasornic de bună calitate.Analiza activității de pînă acum relevă faptul că în sectorul circulației feroviare — ca în toate domeniile vieții economice șl sociale — au fost obținute an de an realizări de seamă. Volumul transportului de mărfuri a crescut în 1966 față de 1950 de peste 3 ori, iar al călătorilor de peste 2 ori. Față de anul 1938 volumul mărfurilor transportate este de aproape 5 ori mai mare, iar numărul călătorilor de 3 ori. Aceste creșteri s-au realizat în principal prin sporirea intensității traficului, care, în ultimii ani, a ajuns la nivelul atins în țările dezvoltate din Europa.în anii construcției socialiste au fost alocate însemnate mijloace materiale și financiare pentru dezvoltarea căilor ferate. Pe această bază s-a asigurat ridicarea nivelului teh- nio al căilor ferate, îmbunătățirea dotării lor cu material rulant și instalații moderne.' Parcul de vagoane de marfă a crescut însă numai cu circa 40 la sută față de anul 1938, iar parcul vagoanelor de călători de asemenea foarte puțin. A crescut puterea de remorcare, a fost modernizat parcul de locomotive și s-a trecut la introducerea în circulație a locomotivelor Diesel și electrice; cele peste 360 de locomotive Diesel și electrice, care circulă în prezent pe calea ferată, remorchează mai mult de 50 la sută din volumul total al mărfurilor și din numărul persoanelor transportate. Pînă în 1970, după cum știți, ponderea tracțiunii Diesel și electrică va atinge circa 80 la sută din totalul transportului feroviar.

ceea ce ne va situa printre țările cu tracțiunea cea mai modernă, alături de Franța, care înregistrează un procent de 82 la sută, și de Austria, care realizează 81 Ia sută. Dar întrucît pînă în 1970 probabil că și eje vor mai progresa, decalajul va continua să se mențină. Eforturile materiale făcute pentru dezvoltarea și îmbunătățirea dotării transportului feroviar au asigurat înfăptuirea sarcinilor de transport care s-au mărit de la an la an, ca urmare a creșterii dimensiunilor economiei noastre naționale.Lucrătorii de la calea ferată și-au adus contribuția activă, alături de toți oamenii muncii, de întregul popor, la marile realizări obținute în construcția societății socialiste în România. Se poate spune, pe drept cuvînt, că tot ce s-a înfăptuit în țara noastră, în toate marile combinate moderne, în uzinele și fabricile noi, în sutele de mii de apartamente, în școlile, spitalele și celelalte construcții social-cultu- rale ridicate în anii socialismului, este încorporată și munca harnică și entuziastă a lucrătorilor din transporturi.Conducerea partidului și guvernului dă o înaltă apreciere activității rodnice, de multe ori eroice, depuse de oamenii muncii de la calea ferată. Pentru rezultatele bune obținute în îndeplinirea sarcinilor încredințate de partid și de stat, permiteți-mi ca, în numele Comitetului Central și al guvernului, să felicit din toată inima, în mod călduros, pe toți specialiștii, lucrătorii și funcționarii din sistemul transportului nostru feroviar.Marile realizări pe care le avem și în acest sector de activitate nu trebuie însă să ne facă să trecem cu vederea lipsurile și neajunsurile, destul de serioase, care mai dăinuie

în transportul nostru feroviar și la care s-au referit o serie de tovarăși în timpul consfătuirii.Aș dori să mă refer în primul rînd la faptul că, cu toate eforturile făcute în ultimul timp, dotarea căilor ferate cu material rulant și mijloace moderne de comandă și îndrumare a circulației este încă insuficientă. Deși s-a trecut la introducerea mijloacelor moderne de comandă și dirijare a circulației, în unele locuri semnalizarea și dirijarea circulației este învechită, rudimentară, nu mai corespunde nevoilor actuale, creează greutăți mari în buna desfășurare a transporturilor. După cît s-a văzut și din cele relatate, unele din aceste probleme puteau fi rezolvate mai demult, fără mari eforturi financiare, cu o preocupare mai susținută și cu un simț de răspundere mai ridicat din partea tovarășilor care lucrează în acest sector de activitate.O lipsă deosebit de gravă pe care doresc să o relev în fața dumneavoastră este subaprecierea îndelungată a necesității măsurilor de reparație capitală și de întreținere a liniilor de cale ferată. Deși circulația s-a intensificat continuu, au crescut tonajul și diversitatea transporturilor, pentru reparații și întrețineri s-au alocat — o lungă perioadă de timp — sume foarte mici. De-abia în 1966 s-au alocat fonduri mai însemnate pentru aceste lucrări.Neglijențele manifestate în întreținerea liniilor de cale ferată, în modernizarea mijloacelor de dirijare a circulației au repercusiuni negative asupra bunei funcționări a transporturilor. Ele se reflectă în mod direct asupra vitezei
/Continuare în pag. a Iii-a)

Prevederile 

au fost 

depășite

DEVA (de la corespon
dentul nostru)

Colectivele de muncitori, 
ingineri și tehnicieni de 
la Combinatul siderurgic 
Hunedoara continuă cu 
avint întrecerea socialistă 
preocupîndu-se îndeaproa
pe pentru folosirea maxi
mă a capacităților de pro
ducție, respectarea cu 
strictețe a disciplinei teh
nologice in scopul depăși
rii sarcinilor de plan. Stră
duința lor este încununată 
de succes. Pînă acum, la 
secția a doua furnale au 
fost obținute peste 1200 
tone fontă peste plan, la 
cuptoarele electrice aproa
pe 500 tone de oțel spe
cial. La laminorul de 650 
mm. prevederile planului 
au fost depășite cu peste 
1 300 tone laminate.

INTERFERENȚA 
ȘTIINȚEI 

CU PRACTICA
I ÎN COOPE

RATIVELE 

AGRICOLE- 

FIECARE 

BRIGADIER

UN TEHNICIAN

„Am desțelenit — spunea A« Iexandru Badea, președintele cooperativei agricole din Sf. Gheor- ghe, regunea București — tot ce 
era de desțelenit, din hotar în ho
tar, dimensiunile drumurilor 
fixîndu-le cu zgîrcenie, am dc- 
secat, tot ce era de de- 
secat, și totuși rezervele nu 
le-am epuizat. Ba aș putea spune 
că abia am început un drum. 
Cele spre producțiile de două, 
de trei sau patru ori mai mari. 
Marile, inepuizabilele rezerve ce 
se cer mai bine „explorate", se 
află în hărnicia și priceperea oa
menilor. Trebuie să ne silim să 
învățăm. Gîndiți-vă ce lucruri 
vom realiza noi cind fiecare coo
perator se va ridica la pregăti
rea pe care o are astăzi un bri
gadier, cînd fiecare brigadier va 
fi la nivelul unui tehnician, sau, 
de ce nu, chiar a unui inginer!“

Indicatorii cuprinși în planuri
le de producție aprobate pentru 
anul în curs, cele de perspectivă 
subliniază strădania, năzuința 
oamenilor de a pune mai bine în 
valoare rezervele de care dispun, 
de a ridica mai sus ștacheta pro
ducțiilor medii planificate, scot 
în evidență un plus de competen
ță a omului de azi al satului în 
iupta cu necunoscutul, pentru 
supunerea naturii și ridicarea ca
lificării brigadierilor, a acestor 
prime verigi ale producției din 
cooperativele agricole, la nive
lul unui tehnician, reprezintă nu
mai un aspect al preocupărilor 
și frămîntărilor existente în uni
tăți.

Iată încă cîteva din opiniile și 
propunerile sosite la redacție în 
cadrul anchetei organizată de re
dacție : In cooperativele agri
cole — fiecare brigadier un teh
nician.

PETRE BALAN, briga-
■ dier, secretarul organizației 

U.T.C. de la cooperativa a- 
gricolă de producție Perieți, 
raionul Slobozia:„Pînă la sfîrșitul anului trecut am avut în primire brigada întîi de cîmp. Cu prilejul discutării noului plan de producție, evidențiindu-se necesitatea sporirii producției de furaje pentru realizarea importantelor sarcini din zootehnie, s-a hotărît întărirea brigăzii furajere. Brigăzii i-au fost puse la dispoziție terenuri bune, îngrășăminte, utilaje pentru irigare etc. Apreciindu-se rezultatele pe care le-a obținut brigada întîi, pe care am condus-o, am fost trecut la cea furajeră. Este o răspundere care mă obligă la multă muncă,

Noua fabrică de cabluri telefonice din Capitală. In prim plan 
muncitoarea Elena Dilgeanu și Dumitru Toma efectuînd con

trolul intermediar ța un nou lot de cabluri.
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însetat de adevăr $1 cunoaște
re, dornic să se ridice pe o 
treaptă tot mai înaltă in valori
ficarea sensibilității și inteli
genței sale creatoare, omul și-a 
aflat, din toate timpurile, in 
învățătură, principalul său spri- 

’ jin. L’obscurite est le royaume 
de l’erreur. spunea ginditorul 
francez Vauvenargues, dind, 
astfel, o strălucită definiție ig
noranței. dar prociamind, tot
odată. imperativa nevoie de a o 
înlătura, cerîndu-i omului să 
caute să reducă cit mai mull 
posibil, prin cultivarea spiritu
lui, dimensiunile spațiilor de 
obscuritate care generează eroa
rea în judecățile lui de valoare 
asupra lumii și vieții. Iar ma
rele nostru poet Tudor Arghezi, 
scria undeva că omul a trecut 
de la starea de ignoranță la cea 
de intelectual pe o potecă de 
pergament și hirtie.

A cunoaște și a înțelege ceea 
ce se petrece în jurul tău, a te 
cunoaște și a te intelege pe tine 
însuți, a numi o plantă, o floa
re. cu numele lor, a le afla 
Structura, apartenența și evolu-

Fânicâ N. Gheorghe
—•—

ția, a disocia și a lega intre ele 
lucrurile cele mai diverse, pă- 
mintul și cerul, oțelul și visul, 
singele și sentimentele, piinca 
și fericirea, unificindu-le prin 
legile materiei, a cunoaște tra
iectoria evenimentelor și a-ți da 
seama de valoarea timpului — 
a timpului istoric, biologic, psi
hologic. a timpului util — a 
analiza propriile tale experien
țe și a ți le ordona cu lucidi
tate pe cele viitoare, a pricepe 
sensul uman al metaforei și a 
te putea adăpa la izvoarele mi
raculoase ale artei și poeziei, a 
desprinde esența și adevărul 
din haosul tuturor aparențelor 
înșelătoare — toate acestea nu 
se pot obține decit invățind. 
invățind necontenit cu interes, 
cu pasiune...

Numai prin învățătură oame
nii devin oameni. „Nimeni nu 
poate deveni om, dacă nu ca
pătă învățătură", spunea Ko-

menski. Numai prin învățătură, 
urmașii celor ce se tirau înfri
coșați prin întunericul umed al 
peșterilor au înțeles, ei înșiși, 
frumusețea răzvrătirii și a în
drăznelii și din neamul lor s-au 
ridicat, mai apoi, titani și oa
meni prometeici. Numai prin 
învățătură, printr-o muncă in
telectuală susținută și temeini
că. organizată și planificată, 
numai prin priceperea de a ju
deca logic și creator, omul poa
te deveni un Socrate sau un 
Newton, un Leonardo da Vinci, 
un Galileo-Galilei, sau un Ne- 
rone, numai prin învățătură 
omul poate să se înalțe in ideile 
sale, ca vulturul de munte, pe 
culmile cele mai înalte ale gin- 
dirii creatoare,

întocmai cum trandafirul hră
nește visurile și după cum pli
nea hrănește trupul, tot astfel, 
învățătura hrănește mintea o- 
mului și-i dă temeritate in pă
trunderea marilor taine ale uni
versului. Cite progrese uluitoa-

(Continuare în pag. a Il-a)

REȘIȚA. Orașul este domi
nat de înălțimea construcții
lor industriale, de păienje
nișul de funiculare și de 
noi construcții civile și in
dustriale. In fotografie : si
luetele furnalelor nr. 1 și 2

care solicită o mai temeinică calificare. Nu am lucrat, pînă acum, deloc cu tulturi irigate, mă străduiesc să-mi însu-
ION ȘERBU

(Continuare tn pag. a Ul-a)

DISOCIERI
Priviți o sală în care se 

joacă de cîteva ore dra
matizarea Anei Karenina. 
Femeile au mărgăritare 
in colțurile ochilor. Și 
uită să și Ie șteargă. în
frăți în intimitatea oricui 
in clipele de lectură a ro
manului Iui Stendhal. 
Temperatura admirației 
pentru iubirile vinovate 
ale lui Julien Sorel indi
că febre. Priviți bărbații 
aflați in fața scenei in 
care se joacă „O noapte 
furtunoasă". Se prăpădesc 
de ris la credulitatea ju-

pinului Dumitrache, a ce
lui veșnic tremurind pen
tru „onoarea lui de fami
list". Și reacțiile sînt fi
rești din moment ce însăși 
operele invocate sint capo
dopere. îndrăzniți o indis
creție — vă va fi iertată, 
vă asigur — în viața lor 
privată știind că am ac
ceptat, vibrind, posibili
tatea — chiar dacă numai 
artistică — că o mamă 
poate fi fascinată de far
mecele unui tinăr arătos 
și chiar absolvită de chi
nurile acestei pasiuni, că

CADRAN

dragostea doamnei de Re
nal pentru fermecătorul 
Sorel, deși vinovată, me
rită compasiune. Și în 
plus vor accepta, chiar 
dacă au de-a face cu o 
comedie burlescă, ca o 
supremă sancțiune, înșe
larea bărbatului credul 
de propria sa slugă cre
zută credincioasă. Exem
plele sint diverse și reac-

V. ARACHELIAN 

(Continuare 
în pag. a III-a)
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AU PARTICIPAT:
• ION DACIAN, artist al poporului, direc
tor al Teatrului de Operetă • NICUȘOR 
CONSTANTINESCU, prim regizor al 
teatrului.

• CORINA BARBULESCU • ADRIANA 
CODREANU • CLEOPATRA MELIDO- 
NEANU • MARICA MUNTEJNL • VALI 
NICULESCU • LUCIA ROIC • I. DODU 
IONESCU • ANTON NEGOIȚESCU

OPERETA Maternitatea din Bacău

OVIDIU PAPADIMA

NE VORBEȘTE DESPRE :

„AMINTIRI"
de ION SLAVICI

ÎN PRIMĂ REAPARIȚIE

AVANSCENĂ
Există un destin ca pe 

scenă actorul să fie a- 
cela care joacă piesa ți 
nu autorul, regizorul sau 
scenograful. Dincolo de maliția evidentă, actorul (sau mai exact spus distribuția), este în acest caz acela care comunică spectatorului intențiile acestei trinități, susține marea confruntare cu publicul.în majoritatea cazurilor, pentru a ajunge actor al unui teatru, trebuie ca viitorul reprezentant al scenei să treacă printr-un concurs care are menirea să selecționeze cele mai valoroase elemente. Un a- semenea concurs are loc la Teatrul de operetă ori de cîte ori se ivește prilejul primirii unor noi forțe actoricești.Despre valoarea unor cîntăreți din colectivul Teatrului de operetă din București a vorbit de nenumărate ori presa de la noi și de peste hotare. Confruntările cu publicul au atestat nivelul interpretativ ridicat al multor artiști de aici. Regizorul Nicușor Constantinescu a subliniat adesea acest lucru în cadrul discuției : „Eu 
cred că unul din moti
vele pentru care opereta 
la noi în țară a avut 
momente de strălucire 
se datorează faptului că 
s-au găsit elemente ex
cepționale pentru ope
retă. Acum, aș putea 
spune că avem o trupă 
cu care putem face în
conjurul lumii.**Cu unele rezerve, a- ceastă afirmație dă măsura potentelor actoricești de care dispune 
la ora actuală Teatrul de operetă. Filtrate șl dezvoltate în timpul Conservatorului, aptitu
dinile actorului de ope
retă trebuie cultivate și 
îndrumate in permanen
ță în cadrul teatrului, 
de-a lungul întregii sale 
activități. Numai în felul acesta complexitatea actorului de operetă va fi un fapt real. (Complexitate care cere unui actor de operetă să fie un excelent cîntăreț, un actor de talent și un virtuos dansator).Această complexitate, desigur, nu poate fl numai rodul unei munci pedagogice în plan teoretic ci, mal ales, a contactului permanent pe care actorul trebuie să-l aibă cu rolurile, cu scena deci. Cu alte cuvinte, aptitudinile actorului de operetă, (atunci cînd a- cestea există cu certitudine) se mențin, se dezvoltă în luptă permanentă eu partitura. Aptitudinile * actorului, nedublate de o Intensă muncă personală pentru continuă aUtodepășire, nu duc la nici un rezultat sau duo la ca boți na j, la rutină.Tocmai de aceea, dez- bătînd cîteva chestiuni legate de perspectivele operetei românești, discuțiile de la masa rotundă s-au oprit asupra unei serii de aspecte legate de creșterea nivelului interpretativ al actorilor.O primă condiție pentru ca Un actor să parcurgă intreaga gamă a măiestriei și, deci, a succesului în fața publicului este aceea a dis

tribuirii judicioase și frecvente. Numai în felul acesta în întreaga istorie a teatrului de operetă a fost posibilă afirmarea și consacra
rea unor reale talente,

intrate în conștiința publicului cum sît Virginl- Ca Romanovschl, Maria Vauvrina. Sili Popescu, Ion Dacian, Nae Roman și muiți alții. Alături de aceștia își face simțită prezența, o merituoasă tinără generație de actori.Opinînd pentru o continuitate firească și necesară a valorilor actoricești, tonescu Dodu, spunea în cuvîntul său 
„In mare parte, Teatrul 
de operetă trăiește în ul
timii douăzeci de ani 
prin cîteva vîrfuri acto
ricești ca Virginica Ro- 
manovschi, Sili Popescu, 
Ion Dacian. Dar noi tre
buie să dăm posibilitatea 
să crească și alte perso
nalități, trebuie să gîn- 
dim și în perspectivă. 
Teatrul de Operetă a a- 
juns la un stadiu inter
pretativ superior reviste
lor de altădată, datorită 
deosebitelor condiții cre
ate, vieții noastre ar
tistice în ultimii ani, 
datorită existenței aces
tor vîrfuri artistice. E- 
xistă de aceea riscul ca 
peste ani, să rămînem 
puțin descoperiți cu atît 
mai mult cu cit virsta 
medie a tinerilor noștri 
este de 30 ani.

Este nevoie de o în
treagă generație de ac
tori buni. Valorificînd 
condițiile excepționale 
care stau la îndemîna 
teatrului, va trebui să 
acordăm o mai mare 
atenție promovării ca
drelor tinere de pers
pectivă in cadrul teatru
lui, să asigurăm acesto
ra o prezență mai activă 
pe scenă.Din discuțiile purtate a reieșit, intr-adevăr, că există un oarecare dezechilibru în repartizarea rolurilor, a premierelor ceea ce afectează. cîteodată, calitatea artistică a spectacolelor, precum șl starea sufletească a unor actori care devin timorați, lipsiți de vigoare atunci cînd după un timp li se dă un rol sau o premieră. Unii actori au făcut foarte puține premiere deși, după cum au relevat discuțiile, sînt încadrați de ani muiți tn Teatrul de operetă și au calități vocale certe.Există interpreți care foarte mult timp nu-și găsesc loc în distribuții. Prezența unora dintre ei pe afiș este cu totul întîmplătoare, ceea ce de sigur că influențează în rău evoluția artistică a multor cadre de tineri cîntăreți.Regizorul Nicușor Constantinescu spunea în cadrul discuțiilor — trecînd în revistă forțele interpretative ale teatrului— că în opereta bucu- reșteană exista muiți tineri talentați, numlndu-i pe unii dintre ei „cîntă- reții de mîine" ai teatrului.O privire atentă a- tentâ asupra continuității valorilor artistice la operetă ar naște desigur întrebarea : de ce de mîine și nu și de astăzi, alături de maeștri recu- noscuți ai Teatrului de operetă, mai ales că unii dintre acești tineri au dovedit în rolurile în care au fost distribuițl că au reale aptitudini solistice ? Creșterea „îndelungată**, duce la a- nemierea talentului oricărui cîntăreț dotat, la neîncredere în forțele proprii și, uneori, la resemnare în plan artistic ceea ce va avea consecințe și asupra colectivului din care fao parte.Un alt aspect legat de

creșterea actorului care a prilejuit vii discuții la masa noastră rotundă l-a constituit formarea distribuțiilor. Nu trebuie să aibă distribuțiile 
aceeași valoare, din momentul în care se adresează acelorași categorii de spectatori 7Discuțiile au relevat faptul, cu totul nefertil sub raport artistic, că, deși ar trebui ca fiecare distribuție să în
semne un alt spectacol, în fapt același spectacol are trei distribuții sau

tist oare vine U noi 
vede fntff pulsul teatru
lui știe cine va face pre
miera, știe pentru cine 
scrie și de aceea se a- 
junge la aceste șa
bloane... Cei din a doua 
și a treia distribuție 
vin ca într-un corset 
bine stabilit, se Îmbracă 
cu el și, chiar dacă-i 
strînge, îl suportă".Dacă la cele spuse mai sus adăugăm că repetițiile cu a doua sau a treia distribuție se fac uneori în grabă, că există o economie de

• Cum pot fi găsite noi moda
lități în atragerea și promova
rea tinerilor interpreți...

• O condiție de prim ordin — 
distribuirea judicioasă, frecven
tă

• Un factor decisiv în promova
rea talentelor — crearea unui 
real spirit competitiv

• Dădăceala îndelungată vește
jește inițiativa

mai multe, prima, cea care impune linia, celelalte fiind obligate să e- volueze în limitele acestei note.Referindu-se la necesitatea de a găsi modalități noi în atragerea tineretului, Anton Ne- goițescu sublinia una din cauzele lipsei de personalitate a spectacolului celei de a doua și a treia distribuție : 
„La noi, o piesă e scrisă 
pentru o anumită distri
buție care în mod cert 
face premiera. Adică 
există un șablon al 
distribuțiilor ; un libre-

timp pentru întrebuințarea scenei se explică mai bine de ce celelalte distribuții sînt uneori fără culoare și impersonale. Pentru că, așa cum afirma în contribuția sa Vali Niculescu : „Acasă 
înveți textul mecanic, 
pe scenă inveți însă 
să-I simji, să-l trăiești".Obiecția care se impune aici este deci aceea că, regizorii spectacolelor, consiliul artistic au trecut cîteodată ușor cu vederea peste aceste cerințe vitale pentru evoluția actorului iar o asemenea situație poate du

ce adesea la neîmplinirl actoricești. Replica „îl (o) copiază pe, cutare" ar trebui să dispară din sala de operetă ca din orice teatru și singurii în măsură să o facă sînt artiștii, consiliul artistic, direcția artistică. Trecînd în revistă măsurile propuse în cadrul consfătuirii pentru formarea și cultivarea actorului de operetă trebuie să remarcăm ideea 
necesității creării unui 
real și eficient spirit 
competitiv în cadrul 
Teatrului de operetă, 
ca factor decisiv in gă
sirea și promovarea rea
lelor talente și, implicit, 
deci, în ridicarea valorii 
spectacolelor.într-o asemenea competiție ar fi antrenați cei care ar dori să cînte într-un rol, cîștig de cauză avînd cel care îl stăpînește mai bine, are calități vocale mai a- proape de rol.Desigur vor trebui — pentru afirmarea concretă a unei asemenea inițiative — să se stabilească cele mai eficiente criterii, să se alcătuiască un juriu reprezentativ care să aprecieze cu competență posibilitățile interpreților. Aceasta ar ajuta ca artiștii care bat pasul pe loc, și nu se ridică la exigențele majore ale artei să mediteze mai atent asupra propriei evoluții, să întreprindă eforturi în plus pentru cultivarea aptitudinilor, și ar asigura totodată și principialitatea necesară în luarea unor măsuri administrative.Un alt mijloc care ar fi de natură să stimuleze munca actorului, dorința sa de autodepășire l-ar putea constitui anunța
rea distribuțiilor pe in
treaga stagiune (cel puțin a celei mai mari

părți a distribuției). Cîn- tăreții știind în ce roluri vor cînta ar avea posibilitatea să se pregătească din timp, să cunoască rolul, să se familiarizeze în linii mari cu partitura, ar avea un consistent stimulent știind că munca lor a fost apreciată creîndu-li-se posibilitate să joace în premieră. Procesul de formare a actorilor de o- peretă (mâi ales în condițiile în care clasa de specialitate la Conservator va avea prima promoție abia peste 2—3 ani) impune la ora a- ceasta cultivarea în cadrul unor cursuri de specialitate a resurselor vocale, actoricești, coregrafice, cursuri care și-ar pune amprenta favorabil pe întreaga lor evoluție artistică, Teatralismul gesturilor, nefirescul situațiilor create din această cauză, mișcarea nesincronizată și greoaie a unor cîntăreți, replicile date cu întîrziere, șarjarea — carențe ce impietează a- supra unor spectacole scăzîndu-le valențele artistice — nu pot fi anulate decît în cadrul unor cursuri eficiente "de educație artistică.Stă la îndemîna direcției teatrului să ia măsuri împotriva acelora care din orgoliu, dar în fapt din diletantism, nu înțeleg necesitatea unor cursuri și a unor eforturi de continuă specializare.O problemă deosebit de importantă ce-și așteaptă, de asemenea, rezolvarea completă este aceea a corpului de ansamblu. Există o diferență uriașă (nu cea Impusă de întinderea și consistența rolului) între actorii din prim plan și cei din planurile următoare. Corpul de ansamblu, încercînd o comparație, sînt virgulele dintr-o frază. Fără virgule, fraza devine a- proape de neînțeles șî uneori ilogică.în condiții în care s-a reușit să se rezol

ve într-un timp optim, problemele orchestrei și a altor componențe ale ansamblului, sînt paradoxale minusurile din „cel de al doilea plan“ al scenei.De stringentă actualitate, este, de ansmenea, creșterea unor tinere forțe regizorale, absolut necesare în momentul de față Teatrului de operetă din București, îndelungata dădăceală veștejește adesea spiritul creator, distruge orice inițiativă. A face ani în șir o simplă asistență de regie, pune în discuție sau problema lipsei de talent, sau problema preocupării nu îndeajuns de insistente în promovarea unor noi regizori, absolut necesari în viața scenei lirice românești.Discuțiile din cadrul redacției noastre ne-au dat certitudinea că în cadrul Teatrului de Operetă există forțele necesare, capabile să ridice nivelul operetei bucureștene — care a înregistrat multe realizări de-a lungul ultimilor ani — la înălțimea cerințelor pe care publicul, iubitorii muzicii le pun în fața acestui gen artistic.în sfîrșit să nu uităm că un real ajutor pot a- duce, în această direcție, publicațiile de specialitate, rubricile muzicale ale unor ziare cotidiene, radioul și în special televiziunea. cărora partici- panții la discuții le-au cerut să cultive cu prioritate și discernămînt estetic numai spectacole artistice de reală valoare.Si desigur, toate acestea constitue o introducere la un dialog teoretic și practic care poate duce la măsuri utile pentru afirmarea și mai puternică a Teatrului de Operetă.
NICOLAE ADAM 
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BRIGADA ȘTIINȚIFICĂ
CERE 0 DEFINIȚIE NOUA

De curînd, am ascultat în comuna Pișchia, raionul Timișoara, răspunsurile date de o brigadă științifică sătenilor. Trei expuneri ținute de trei profesori, care au durat aproape două ore.Dar, oare despre expuneri poate fi vorba în cazul brigăzii științifice? Nu cumva se face aici confuzia cu trăsăturile specifice unei alte forme de popularizare : simpozionul?Există, nu numai în raionul Timișoara, tendința de a se pune cap la cap cîteva răspunsuri din domenii înrudite, alcătuindu-se un gen de conferințe și astfel întîlnirea cu brigada nu mal are caracterul acelui dialog viu, pasionant, cu replici uneori neprevăzute, cu întrebări uneori spontane. Caracterul dinamic e sacrificat — dintr-o greșeală de interpretare sau din comoditate, nu știm — fiind înlocuit cu un caracter static, care, în unele cazuri sfîrșește prin a plictisi auditoriul.Am răsfoit la Consiliul pentru răspîndirea cunoștințelor cultural-științifice dări de seamă, informări, privind activitatea desfășurată de cele 113 brigăzi științifice din regiunea Banat, am încercat să definim imaginea și rolul brigăzii științifice din relatările și părerile acelor oameni care în aceste zile pornesc spre sate susținind stagiunea acestui dialog științific cu publicul.Diapazonul brigăzii științifice nu pare să aibă o amplitudine prea largă, nu pare să acopere nici pe departe zonele vaste ale cunoașterii și curiozității oamenilor muncii de --- -

la sate. Epoca pe care o trăim se caracterizează tocmai prin promptitudinea Informării și prin volumul masiv de cunoștințe transmise prin diverse canale către un „consumator" din ce în ce mai curios. Dar acest debit depășește u- neori albia normală, întrece capacitatea de absorbție a omului obișnuit. Și atunci? Atunci el simte nevoia unui ghid, unei viziuni de ansamblu care să-l orienteze în diferite domenii ale cunoașterii. Brigada științifică poate deveni un asemenea ghid.— Cred că este necesară și o anume artă a expunerii ne spune profesoara Herta Krall.
Evident, există o artă a «x- punerii dar aceasta nu poate fi substituită „artei" ce se cere brigăzii științifice întru- cît aici este vorba de expuneri foarte scurte, concise, cu un conținut foarte dens, exprimat într-o formă cit mai plastică. Iată de ce brigada nu se poate angaja fără un bagaj de materiale ilustrative, fără planșe și aparate, fără substanțele necesare unor experiențe, fără microscop. Asistam în urmă cu citeva sfiptă- mîni Ia Comitetul de artă și cultură al raionului Arad la convorbirea telefonică :— Vă rog mult, spunea directorul căminului cultural din Zădăreni, să nu-mi trimiteți brigada științifică. M-am săturat să tot scot întrebări din burtă. Pe oameni nu-i interesează, au televizoare.De cînd radioul și televiziunea au pătruns în casele țărănești, se impune un efort de mobilizare, un plus de fan

tezie și inspirație. Poate că din instrumentele brigăzii n-ar trebui să lipsească nici magnetofonul, nici aparatul de proiecție. Diapozitivele și filmele documentare și de popularizare a științei devin pe zi ce trec elemente indispensabile în acest spectacol viu, captivant.Născută din pasiune și din inspirație, brigada științifică riscă astăzi să se înece în formule și rapoarte administrative. Iată cîteva extrase din amintitele informări:„Se mai întîmplă în unele cazuri să nu ne parvină întrebări sau ca acestea să nu fie din toate domeniile In care avem lectori. în aceste cazuri brigada atacă probleme legate de specifiul localității", (din materialul trimis de Consiliul raional pentru răspîndirea cunoștințelor cultural-științifice Caransebeș). Sau un alt fragment din informarea raionului Lipova : „în unele cazuri unii directori de cămine culturale nu consultă publicul larg, el formulează cîteva întrebări, iâr cînd brigada se deplasează auditoriul este puțin interesat".— Uneori, ne spunea profesorul timișorean Ludovic Muller, membrii brigăzii se întîl- nesc abia în fața publicului. Cred că este necesară mai multă stabilitate în componența brigăzilor, în stabilirea teritoriilor prevăzute pentru deplasarea aceleași brigăzi. Cunoașterea publicului, a problemelor specifice locului, e singura metodă care dă întîl- nirilor noastre eficiența.
VIORICA DIACONESCU

Margareta Pogonat fi Pe
ter Paulhoffer — într-o 
scenă din „Neîncredere în 
foișor" de Nelu Ionescu la 

teatrul ploieștean

Foto i ION POPOVIG1

(Urmate din pag. I) 
re a înregistrat omenirea, in as
censiunea ei neîntreruptă către 
o formă superioară de viață, să 
sfeem, numai de la răsturnarea 
sistemului ptolomelo în cosmogo
nie și a celui aristotelic in filo* 
zofie, șl pină în silele noastre, 
cind nu mai există domeniu ai 
naturii în care să nu fi pătruns 
știința, devenită parte insepara
bilă a forțelor de producție ale 
societății și, deci, factor hotărî- 
tor al vieții politice șl sociale I 
Ar fl fost posibil, oare, zborul 
omului In Cosmos și însemnele 
cu care a izbutit să poposească 
pe Lună și pe Venus, iar mîine, 
poimiine, pe cine știe ce alți 
aștri Ispititori al Cerului, fără 
o învățătură temeinică care să-1 
fi dus la rezolvarea paradoxu* 
rilor undei și particulei, făcin- 
du-se, astfel, inteligibilă lumea 
intraatomică și imensele spații 
ale universului extraterestru ?

Ce imensă bucurie este să 
poți sta în tovărășia geniilor și 
să călătorești din epocă în epo
că, de la Homer la Dante, de la 
Cervantes la Shakespeare, de 
la Corneille la Victor Hugo, Ia 
Kafka sau Malraux, de Ia Emi- 
nescu la Tudor Arghezi 1 Dar 
cum să te descurci intre atitea 
stiluri, modalități de gindire, fi
lozofii șl sensibilități contradic
torii fără Învățătură, fără ja
loanele de orientare ale școlii, 
fără această neasemuită busolă 
in cultură, care este școala.

La noi, progresele științei au

In curînd vom avea ocazia 
să consemnăm în cadrul noilor 
apariții editoriale ale săptămî- 
nilor viitoare, un volum de is
toriografie literară ce va cu
prinde memorialistica lui Sla
vici grupată sub titlul „Amin
tiri". Volumul, apărut în colec
ția „Studii și documente", de 
sub auspiciile Editurii pentru 
literatură, grupează pentru pri
ma oară într-un singur volum, 
amintirile publicate de Slavici 
la „Viața Românească" și „A- 
devărul literar și artistic" fn 
anii 1921—1924, precum și alte 
scrieri cum ar fi „Lumea prin 
care am trecut", „Fapta ome
nească", la care Se adaugă cele 
mai importante articole de 
limbă literară, literatură, fol
clor, estetică, ale scriitorului 
român.

In revelarea sensurilor aces
tei cărți am apelat la compe
tența lut Ovidiu Papadima.

— Care este in contextul o- 
peret lui Slavici valoarea „A- 
mintirilor" ?— Dacă prin valoarea literară memorialistica lui Slavici nu se ridică pină la înălțimea celorlalte scrieri din proză ea are o indiscutabilă valoare de document biografic privind viata marilor noștri scriitori : Eminescu, Creangă, Caragiale.

— Care ar fi in cadrul me
morialisticii române locul Iul 
Slavici ? Are acest gen la Sla
vici o culoare specifică ?— Glasul memorialisticii lui Slavici sună într-un fel aparte față de alte realizări ale genului la noi, prin aceea că are un fel de adiafor de a trece pe lingă probleme de ordin social, politic, economic și se prezintă într-o formă alatropică de document biografic indispensabil, după cum arătam mai sus. Și, în pofida faptului că memorialul ne indică formarea și cristalizarea moralis

tului din Slavici, cu concepția lui de viață, (memorialul) își justifică pe deplin valoarea prin ceea ce este : fișă biografică nu pentru autorul însuși, lucru pe care Slavici îl confirmă pe deplin : „Eu nu viața mea o descriu, ci icoana mai frumoasei lumi de atunci îmi dau silința să le-o pun în față celor de azi și celor de mîine".— între scrierile grupate în volumul actual sînt unele cu o valoare literară deosebită ?— Fără îndoială, cea mai mare valoare literară o au „Amintirile1* propriu-zise. Ne- fiind aici preocupat de a se justifica pe sine, în atitudinile lui politice, Slavici își revarsă toată căldura sufletului asupra marilor săi prieteni ceea ce conferă evocărilor sale o mare putere de viață, echivațjndu-le cu o veritabilă creație literară.
— Tenta moralizantă din 

proză o găsim și in aceste a- 
mintiri ?— De fapt, în opera scriitorului nostru există o unisonanță între creatorul epic și moralist și poate am păcătui prin verdicte rigide, inflexibile, cînd am acorda un caracter excedent uneia sau alteia. în totalul operelor lui de la care nu fac excepție nici „Amintirile", Slavici este un moralist. Și că omul Slavici, care oricît s-ar fi ilustrat pe alte planuri de activitate, era mare numai cînd era o ființă morală exemplară. nu este un fapt extrinsec și semnificativă în acest sens e caracterizarea pe care i-o face Caragiale: „a fost bun fiu, bun soț și bun părinte, dar nu din slăbiciune, ci din simțămînt de datorie, ca om adevărat, care nu e mulțumit de sine însuși decît fă- cînd ceea ca după propria lui convingere trebuie să facă".

EMIL CONSTANTINESCU

devenit tot mai mult astăzi un 
factor hotăritor al vieții politi
ce șl sociale. Și nu este vorba 
numai de efectele materiale ale 
științei, ol și de ideile ei, care 
au o înriurire profundă asupra 
tuturor celorlalte forme de gin- 
dire șl de acțiune. Rostul social 
al Însușirii acestor idei înainta

te, prin Învățătură, este Imens. 
Dezvoltarea Invățămlntninl, a 
rețelei noastre școlare, este una 
dintre cele mai impunătoare 
realizări ale construcției socia
lismului in patria noastră. Care 
este tilcul acestei realizări ? 
Acela că lnvățămintul nostru 
de astăzi nu se mai mărginește 
să comunice legi, teorii, reguli, 
sugestii, fără a avea conștiința

puneri! cunoașterii realității 
obiective, mijlocit sau nemijlo
cit, in serviciul societății, ci tin
de să devină el însuși o forță 
nemijlocită do producție. Din 
laboratoare șl biblioteci, din ca
merele de lucru ale fizicienilor, 
ehlmiștllor, biologilor, matema
ticienilor, din explorările geo
logilor șl geofizicienilor, știința 
se revarsă astăzi la noi, prin 
învățătură, In tehnica modernă, 
pe care o Inspiră, o fecundează 
șl o înzestrează cu poteri de 
urizș. Prin învățătură, teoriile 
științifice pătrnnd irezistibil tn 
procesele tehnologice, din care 
elimină empirismul, Inlocuin- 
du-1 cu explicația luminoasă, 
conștientă, ingenioasă și inspi
rată a științei La rlndul său, 
progresul uluitor al tehnicii mo
derne, influențează binefăcător 
dezvoltarea științei, li dl virtuți 
prometeice, prin care realizează 
fenomene de mare intensitate, 
sfldlnd deseori natura însăși, 
creind forme noi de energie, 
materiale noi care nn se găsesc 
in natură, mijloace nluitosr* de 
transport, de comunicații șl te
lecomunicații, de comandă șl 
telecomandă.

A te înrola, astfel, In marea 
armată a cuoeritoriloi adevăru
lui științific despre lume șl via
ță, și a pune învățătura ta In 
serviciul societății, în serviciul 
creației îndrăznețe șl utile, me
nită să schimbe fața patriei tale 
șl a lumii, a devenit astăzi, la 
noi, suprema onoare de care te 
poți bucura.



(Urmare din pag. P) medii care, la transportul călătorilor, se menține aproape la nivelul anului 1938. Totodată, aceste neglijențe au consecințe deosebit de grave și in 
ce privește siguranța și regularitatea circulației trenurilor.Partidul și guvernul consideră necesar să se acorde o atenție sporită lichidării neajunsurilor in acest sector de activitate, îmbunătățirii radicale a sistemului de întreținere și reparație a căilor de comunicații, a sistemului de comandă și dirijare a circulației.După cum știți, în actualul cincinal transportul feroviar beneficiază de investiții de 

2 ori mai mari decît în timpul șesenalului. Aceasta va permite, fără îndoială, îmbunătățiri radicale în sectorul căilor jerate.Mai mulți tovarăși au subliniat in cursul discuțiilor, pe bună dreptate, că in trecut nici mijloacele alocate nu au fost întotdeauna folosite în modul cel mai rațional. După cum s-a arătat, tovarășii care au avut răspunderea activității la C.F.R. nu au gospodărit întotdeauna cu grijă mijloacele puse la dispoziție, nu le-au utilizat în primul rînd în sectoarele hotăritoare pentru asigurarea funcționării normale a circulației. Unele fonduri au fost cheltuite pentru lucrări de mai mică urgență, cum ar fi; reconstrucția unor gări, construcția de gări noi, de birouri, ridicarea unor clădiri cu caracter social-cultural. Un bun gospodar — și comuniștii trebuie să se dovedească în toate împrejurările buni gospodari — trebuie să dea întotdeauna în- tîietate în folosirea mijloacelor de care dispune, lucrărilor hotăritoare pentru bunui mers al producției. Or, la C.F.R. o importanță vitală pentru asigurarea transporturilor au in primul rind întreținerea și dezvoltarea liniilor de cale ferată, dotarea cu mijloace moderne de tracțiune, îmbunătățirea mijloacelor de semnalizare și îndrumare a circulației. Subaprecierea acestui sector rezultă și din faptul că în țara noastră liniile duble reprezentau în 1965 doar 6 la sută din totalul rețelei ferate. în alte țări acestea sînt de cîteva ori mai mari : în Cehoslovacia ponderea lor se ridică la 2V la sută, în Polonia la 24 la sută, iar in Franța și Republica Federală a Germaniei la 41 la sută- Această situație a determinat o serioasă rămîne- re în urmă a intensității traficului de mărfuri pe unele secțiuni de cale ferată din țara noastră deosebit de aglomerate.Este pe deplin justificată cererea exprimată aici de mai mulți tovarăși de a se analiza in mod temeinic șl a se stabili măsuri urgente pentru îmbunătățirea activității de întreținere și reparație a căilor ferate, pentru lichidarea locurilor înguste care împiedică buna circulație a trenurilor.Trebuie să se acorde o atenție sporită modernizării rapide a mijloacelor de semnalizare și comandă, să se ia toate măsurile tehnice corespunzătoare pentru a se asigura deplina siguranță a circulației pe calea ferată.Desfășurarea în condiții optime a transportului cere, de asemenea, sporirea dotării căilor ferate cu locomotive și vagoane. După cum știți, planul cincinal prevede sporirea parcului de locomotive cu 720. Va spori, de asemenea, parcul de vagoane pentru transportul de călători cu circa 1000 și cu 22 500 parcul de vagoane de marfă de mare capacitate. Aceste măsuri vor contribui, desigur, într-o măsură considerabilă, la sporirea capacității de transport, Ia satisfacerea în condiții mai bune a nevoilor circulației de persoane și mărfuri. Dotarea însăși nu va rezolva de la sine problema îmbunătățirii transportului feroviar. O problemă esențială a muncii la C.F.R. este folosirea cît mai eficientă a parcului de vagoane existent. în legătură cu aceasta participant^ la discuții au relevat serioase neajunsuri. Este vorba de defecțiuni în organizarea circulației care fac ca un număr mare de vagoane să nu fie folosite cu întreaga lor capacitate, să fie prea mult timp imobilizate.O pagubă mare produce economiei imobilizarea unui număr însemnat de vagoane pe rampele de încărcare și descărcare a întreprinderilor. Numai în anul 1966 s-au înregistrat. datorită defecțiunilor de funcționare, peste 3 800 000 vagoane/ore pierdute. încâlcind disciplina de plan, unele ministere anulează adesea transportul planificat sau cer suplimentări masive, ceea ce, așa cum s-a arătat în cadrul discuțiilor, provoacă perturbări serioase. în același timp, trebuie spus că nici Ministerul Căilor Ferate și direcțiile
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sale regionale nu respectă întotdeauna graficul de transport stabilit cu întreprinderile. Nu a fost încă raționalizată circulația vagoanelor goale, nu a fost extinsă marș- rutizarea transportului de masă, nu s-a lărgit sistemul de transport prin containere. O mare rezervă de creștere a eficienței economice a căilor ferate o reprezintă eliminarea transporturilor încrucișate prin aplicarea optimizării — metodă care elimină distantele inutile și cheltuielile ne- economicoase. Mai mulți tovarăși s-au referit cu lux de amănunte la această categorie de probleme. Se pune în mod logic întrebarea : de ce organele C.F.R., direcțiile generale, ministerul, s-au împăcat atîta vreme cu această stare de lucruri ? Trebuia așteptată o consfătuire pe țară pentru discutarea acestor probleme, pentru stabilirea măsurilor în vederea lichidării neajunsurilor ?Consider necesar ca atît conducerea ministerului, cît șl direcțiile regionale, conducerile stațiilor, toate organele C.F.R., pînă la ultimul lucrător căruia îi revine o anumită răspundere în folosirea rațională a vagoanelor și celorlalte mijloace de transport, să treacă în mod hotărît la lichidarea grabnică a acestor neajunsuri. Problema eficienței transportului nostru feroviar, a deservirii optime a e- conomiei naționale și a populației trebuie să stea în centrul atenției tuturor lucrătorilor de la C.F.R.Faptul că parcul existent de locomotive și vagoane nu este folosit în mod rațional se datorește și lipsurilor existente în întreținerea acestuia. Din această cauză un număr mare de locomotive și vagoane este scos din circuit. Pe bună dreptate au cerut aici mai mulți tovarăși să se ia măsuri pentru folosirea cît mai rațională și cu cea mai mare eficiență economică a parcului existent, pentru îmbunătățirea întreținerii și reparării sale.Intr-o serie de cazuri lucrările de reparații și întreținere a parcului de locomotive și vagoane au o calitate scăzută, ceea ce are ca efect întreruperi dese de circulație, creșterea numărului de defecțiuni tehnice. Din această cauză în anul 1966 a scăzut cu 38 la sută timpul de funcționare a locomotivelor cu abur față de anul precedent. Conducerea Ministerului Căilor Ferate, direcțiile regionale, toate organele care au răspundere in această direcție trebuie să asigure ca reparațiile și întreținerea parcului de locomotive și vagoane să se facă în cele mai buhe condiții.Unii tovarăși din Ministerul Căilor Ferate au propus dezafectarea unor ateliere și începerea construirii, în cîteva centre, a altora sub motiv că cele existente sînt mici, sînt de pe timpul burgheziei și nu mai corespund exigențelor oamenilor care lucrează în socialism. Consider că aceste propuneri sînt greșite ; adoptarea lor ne-ar conduce la cheltuieli inutile și, pentru o perioadă de timp, ne-ar lipsi de posibilitatea asigurării întreținerii mijloacelor existente. Se pune pe drept cuvînt întrebarea : pentru ce este nevoie să investim mijloace materiale și financiare în noi construcții, cînd în actualele ateliere de reparații mai sînt încă spații libere, nefolosite ? Prin reprofilarea depourilor și a remizelor de locomotive, ca urmare a introducerii locomotivelor Diesel electrice, aceste spații pot fi utilizate pentru amenajarea atelierelor de reparații, obținîndu-se astfel importante economii de investiții.Este necesar să analizăm în mod serios toate mijloacele și condițiile de care dispunem pentru întreținerea și reparația parcului existent și să folosim la maximum capacitățile existente. în loc să le investim în clădiri, să folosim mijloacele financiare pentru mai buna utilare a capacităților actuale. în felul acesta vom asigura îmbunătățirea întreținerii și reparației parcului de vagoane și locomotive.Așa cum am mai arătat, partidul și guvernul dau o apreciere pozitivă activității personalului din sectorul circulației feroviare. Sporirea traficului a cerut eforturi serioase, a impus creșterea numărului personalului, îmbunătățirea pregătirii sale profesionale și tehnice. Fără îndoială, și în această direcție am obținut o serie de rezultate bune. In mod justificat însă, Consfătuirea s-a ocupat cu toată seriozitatea de unele aspecte negative din activitatea unor lucrători de la C.F.R. și a unor organe ale căilor ferate, de unele defecțiuni care au produs o îngrijorare deosebită. După cum s-a arătat în discuțiile purtate aici în ultimii ani numărul accidentelor a crescut.Este deosebit de grav faptul că în 1966 au avut loc accidente soldate cu pierderi de

vieți omenești. Ne putem oare împăca cu această stare de lucruri ? Se pune întrebarea : de ce am ajuns aici 1 în intervențiile lor, mai mulți tovarăși, ridicîndu-se cu hotărî- re împotriva acestor fenomene negative, au dat răspuns acestei întrebări. Ele au la origine încălcarea celor mai elementare reguli privitoare la siguranța circulației. Ele atestă o serioasă slăbire a simțului de răspundere, a disciplinei, a exigenței din partea personalului și a organelor de conducere ale căilor ferate.Ele demonstrează că controlul se exercită slab, nu previne deficiențele și nu ajută la înlăturarea lor efectivă și operativă.S-a vorbit aici despre răspunderea mecanicilor. Pe mîna mecanicului se dau sute de vieți omenești, materiale, produse — aceasta impune, tovarăși, o răspundere excepțională. Mecanicul este un adevărat comandant, și în această calitate trebuie bine educat, bine instruit. Marea majoritate a mecanicilor noștri îndeplinesc aceste condițiuni. Din păcate avem în această funcție și oameni care nesocotesc regulile impuse de regulamente și de conștiința socială. Sînt de acord cu ce s-a spus aici : trebuie creată în rîndurile tuturor lucrătorilor conștiința răspunderii. La C.F.R. ordinele trebuie să se execute cu rigurozitate. Așa a fost și în trecut și n-a fost rău. Așa este în toată lumea. Așa trebuie să fie și la noi. Dacă nu va fi așa nu vom avea ordine și disciplină la calea ferată, nu vom putea pune capăt neajunsurilor. In- struind oamenii, învățîndu-1 ce au de făcut din punct de vedere profesional, dînd ordine precise, eficiente, sanc- ționînd pe cei ce nu le execută, pe cei ce nu-și îndeplinesc obligațiile, înlocuind pe acei ce se dovedesc incapabili să-și îndeplinească sarcinile — iată cum vom putea instaura ordinea și disciplina în toate organismele și verigile căilor ferate.Cred că nu este necesar să demonstrăm prea mult necesitatea imperioasă de a se lua cele mai energice măsuri pentru a se lichida cu desă- vîrșire posibilitatea repetării în continuarea a unor accidente. Trebuie făcut un punct de onoare și de cinste al tuturor lucrătorilor din transporturile feroviare de a garanta siguranța deplină a transporturilor atît pentru călători cît și pentru mărfuri. Trebuie întărite disciplina și ordinea, trebuie adoptate toate măsurile tehnice și organizatorice corespunzătoare. Grija față de om nu poate fi confundată cu admiterea indisciplinei și dezordinei, cu tolerarea atitudinii condamnabile de nepăsare față de interesele și viața cetățenilor patriei noastre, față de avutul statului.Consider că marea majoritate a lucrătorilor din acest sector Important de activitate vor fi la înălțimea îndatoririlor, vor lichida în cel mai scurt timp neajunsurile semnalate. Dispunem de suficiente forțe destoinice în întregul personal de la C.F.R. pentru a realiza acest deziderat.Unii tovarăși au criticat lipsurile manifestate în planificarea și organizarea transporturilor care conduc de multe ori la încrucișări, la cheltuieli inutile, precum și cazurile destul de frecvente de întîr- ziere a trenurilor care provoacă dereglarea circulației și aduc mari pagube economiei naționale.Este necesar să se analizeze cu toată seriozitatea aceste stări de lucruri, să se ia măsuri pentru îmbunătățirea întregii activități din domeniul transportului feroviar. Trebuie să facem ca acest sistem principal de circulație, care alimentează întreaga economie națională, să funcționeze în mod exemplar, să asigure deservirea Ia timp și în bune condiții a tuturor sectoarelor de activitate ale societății socialiste.O problemă importantă pentru ridicarea eficienței economice a transporturilor feroviare o reprezintă creșterea productivității muncii — domeniu în care există încă rezerve mari. în timp ce la noi în 1965 un kilometru de linie era deservit de 14,7 salariați, în Franța acest raport era de 9,3 salariați pe kilometru de linie. Cu atît mai de neînțeles apare faptul că în planul cincinal, Comitetul de Stat al Planificării și Ministerul Căilor Ferate au prevăzut ca în 1970 să se ajungă la 15,9 salariați pe kilometru de linie. Măsurile de modernizare a căilor ferate, prevăzute a se realiza în următorii ani, trebuie să ducă nu I- creșterea, ci la reducerea numărului de salariați pe kilometru de linie, la sporirea continuă a productivității muncii.Desigur, aceasta cere buna pregătire și instruire a personalului de deservire. Dacă acesta nu cunoaște bine mij

loacele pe care este chemat să le mînuiască, modernizarea transporturilor nu poate duce la rezultatele pe care le așteptăm. Așa cum au arătat aici unii tovarăși, unele greutăți sînt determinate tocmai de faptul că nu au fost luate măsuri suficiente pentru instruirea personalului în vederea mînuirii noii aparaturi.O problemă de însemnătate hotăritoare pentru îmbunătățirea transportului feroviar este problema cadrelor. în ultimii ani s-au obținut desigur rezultate bune și în direcția recrutării și pregătirii cadrelor de la C.F.R. Trebuie să spunem însă că aici continuă să se mai manifeste neajunsuri foarte serioase. Se constată o mare lipsă de personal calificat, mai ales în sectoarele de exploatare legate direct de siguranța circulației. La sfîrșitul anului 1966 lipseau la ealea ferată aproape 10 000 de cadre de specialitate.Ministerul Căilor Ferate, direcțiile generale, centrale și regionale nu au acordat atenția necesară bunei funcționări a sistemului de școlarizare și perfecționare a cadrelor, promovării acestora în raport cu capacitatea și pregătirea lor. Din această cauză, într-un șir de sectoare lucrează oameni a căror calificare nu corespunde cerințelor moderne ale transportului feroviar. Au fost desființate școli cu tradiție care pregăteau cadre pentru calea ferată ; desființarea școlii profesionale de la Oradea, creată în 1918, precum și a celor din Satu Mare, Palas Constanța, a restrîns serios capacitatea de școlarizare a cadrelor pentru C.F.R. Dotarea transportului feroviar cu mijloace moderne de tracțiune și instalații la nivelul tehnicii mondiale impune acordarea unei atenții sporite pregătirii de cadre cu pregătire medie tehnică pentru toate ramurile, lărgirea școlarizării prin liceele industriale, dezvoltarea bazei materiale a învățămîntului de specialitate. Activitatea de școlarizare și perfecționare a cadrelor, de care depinde în mod hotărîtor întreaga activitate de la C.F.R., va trebui pusă de acord, din toate punctele de vedere, cu exigențele actuale ale circulației din țara noastră.în cel mai scurt timp să se analizeze situația pregătirii cadrelor șl să se întocmească un plan special de măsuri menite să asigure satisfacerea în perspectivă a nevoilor de personal calificat ale căilor ferate. Să se țină seama de observațiile critice făcute aici referitor la faptul că școlile C.F.R. nu se ocupă exclusiv de pregătirea cadreloi pentru calea ferată. Desigur. în pane, această situație este urmarea faptului că ministerul e funcționat impreuhâ cu alte sectoare de activitate. Ințelegîn- du-se greșit problema concentrării școlilor, s-au luat măsuri care au împiedicat specializarea cadrelor. Trebuie să îndreptăm în cel mai scurt timp această stare de lucruri.în fața dumneavoastră, a lucrătorilor din circulație, stau sarcini deosebit de mari. Congresul al IX-lea a trasat un vast program de dezvoltare a întregii societăți. In cadrul acestui program, transportului feroviar îi revine un rol de cea mai mare însemnătate. Partidul și statul alocă sume importante pentru dezvoltarea și modernizarea transporturilor în România. Ele trebuie folosite cu chibzuință, pentru ca activitatea de circulație pe calea ferată să se ridice la nivelul cerințelor etapei de de- săvîrșire a construcției socialiste. Cele aproximativ 17 miliarde de lei alocate în cincinal acestui sector — sumă destul de însemnată — trebuie folosite cu pricepere pentru a asigura ridicarea substanțială a întregii activități a sistemului nostru feroviar.Este necesar să fie acordată o atenție mai mare reducerii cheltuielilor de exploatare și întreținere care continuă încă să fie destul de mari. Există toate condițiile ca neajunsurile în muncă să fie lichidate în cel mai scurt timp, ca să se pună ordine în toate compartimentele transportului feroviar.în cadrul Consfătuirii s-au adus critici îndreptățite actualelor reglementări privind instruirea și îndrumarea personalului, volumului prea mare de ordine și instrucțiuni. Este necesar să fie studiată simplificarea și raționalizarea sistemului de evidență și a regulamentelor privitoare la activitatea salariaților de la calea ferată, să se ia măsuri pentru îmbunătățirea controlului în toate domeniile de activitate ale C.F.R.Ca și în celelalte sectoare ale economiei naționale, se impune și în transporturile feroviare creșterea preocupării pentru introducerea pe scară largă a tehnicii avansate pentru folosirea instalațiilor de centralizare electrodinami- că, a sistemului de informații electronice, a elementelor tehnice în siguranța circulației 

cu autostopul, a semnalizărilor automate și a altor mijloace de lucru moderne.Se impune ca Ministerul Căilor Ferate să ia măsuri urgente pentru recuperarea în- tîrzierii în crearea centrului de calcul electronic, ajutor prețios în organizarea științifică a activității de exploatare, în îmbunătățirea controlului tehnic în transportul feroviar. Se cere o mai mare atenție pentru valorificarea cercetărilor științifice în activitatea C.F.R. Trebuie coordonată mai bine activitatea institutului de cercetări cu necesitățile pe care le ridică activitatea de exploatare, ur- mărindu-se aplicarea operativă în practică a rezultatelor cercetărilor.Este necesar să se asigure o exactitate matematică în circulația trenurilor, prin întocmirea unui grafic care să țină seama de toate elementele obiective ce influențează desfășurarea transportului. Un asemenea grafic trebuie să asigure condiții optime de siguranță și regularitate a circulației, conducînd, în același timp, la o utilizare rațională a forțelor de munca, la respectarea timpului normal de lucru și odihnă a personalului.în vederea satisfacerii cerințelor de transport ale economiei naționale și obținerii unor parametri ridicați de exploatare, este necesar să se asigure utilizarea eficientă a tuturor dotărilor tehnice din calea ferată. O atenție deosebită va trebui să fie acordată îmbunătățirii rulajului vagonului de marfă, creșterii vitezei tehnice și comerciale a trenurilor de marfă și călători, mecanizării operațiunilor de încărcare-descărcare și extinderii pe scară largă a sistemului de transport prin containere.Măsuri energice se impun pentru îmbunătățirea condițiilor de confort și de bună deservire a călătorilor, atît în stații cît și în trenuri. în acest sens este necesară atît pregătirea tehnică corespunzătoare a garniturilor trenurilor de călători cît și instruirea personalului de stație și de tren pentru a avea o ținută și comportare corectă, civilizată față de călători.Organizațiile de partid, de U.T.C. și sindicale din unitățile de cale ferată sînt chemate să aducă un aport crescut la întărirea simțului de răspundere și disciplinei în muncă, la ridicarea nivelului cunoștințelor tuturor salariaților, la educarea lor în spiritul unei înalte exigențe profesionale. Comitetele regionale, raionale și orășenești de partid trebuie să acorde o atenție mai mare îndrumării, controlului și sprijinului organizațiilor de partid de la calea ferată, controlului activității unităților feroviare de pe teritoriu) lor.Partidul și guvernul acordă o grijă permanentă îmbunătățirii condițiilor de muncă și de viață ale lucrătorilor ceferiști. Recentele măsuri privind îmbunătățirea salarizării lucrătorilor din transportul feroviar și îmbunătățirea criteriilor de acordare a uniformelor sînt o mărturie în această direcție. Prin această măsură salariații de la circulația feroviară vor beneficia în plus de o sumă de 282 milioane lei. Sîntem convinși că toți lucrătorii de la C.F.R. vor răspunde grijii partidului și guvernului prin îmbunătățirea muncii lor, prin îndeplinirea în cele mai bune condiții a sarcinilor care le revin.Desigur, tovarăși, ridicarea continuă a nivelului de viață al lucrătorilor ceferiști, ca și al tuturor oamenilor muncii, al întregului nostru popor, este strins legată de dezvoltarea neîntreruptă a economiei noastre naționale, de îndeplinirea cu succes a planului cincinal. După cum știți, în cadrul planului cincinal sînt prevăzute măsuri însemnate de creștere a salariului real, de ridicare a nivelului de via(ă ai tuturor cetățenilor din țara noastră. Rezultatele obținute pînă acum reprezintă o garanție că planul cincinal va fi realizat cu succes — aceasta va duce la ridicarea țării noastre pe o treaptă superioară a dezvoltării economice, la îmbunătățirea continuă a vieții materiale și spirituale a tuturor cetățenilor patriei noastre socialiste. în încheiere, doresc să-mi exprim încă o dată convingerea că lucrătorii din transportul feroviar nu vor precupeți nici un efort pentru a-și îndeplini cu cinste sarcinile care le revin. Vă urez tuturor, în numele conducerii de partid și de stat, noi și noi succese în activitatea dumneavoastră închinată înfloririi patriei noastre socialiste.
(In repetate rinduri, cuvin
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• Stadionul Giu- 
lești din Capitală 
găzduiește astăzi di
mineață un atractiv 
cuplaj de fotbal. La 
ora 8,45 se vor întîl- 
ni echipele de juni
ori Rapid și Școala 
Sportivă de elevi nr. 
2„ iar în continuare 
Rapid București va 
primi replica forma
ției Dinamo Bucu
rești.

■ Orașul Miercu
rea Ciuc a găzduit 
campionatele repu
blicane de patinaj 
viteză.

La senioare titlul 
de campioană repu
blicană a revenit în 
acest an patinatoarei 
Crista Trache (Di
namo Brașov) cu un 
total de 229,050 punc
te, urmată de Eva 
Farkaș (Mureșul Tg. 
Mureș) — 236,366
puncte și Eleonora 
Laurențiu (Agrono
mia Cluj) — 243,900 
puncte.

întrecerea rezerva
tă seniorilor a fost 
cîștigată de Andrei 
Okos (Dinamo Bra
șov) care a totalizat 
211,186 puncte. Pe 
locurile următoare 
s-au clasat : Emillan 
Papuc (Dinamo
București) — 211,288 
puncte și Dan Lăza- 
rescu (Dinamo Bucu
rești) — 212,798 punc
te.

La juniori titlurile 
au fost cucerite de 
Maria Tasnadi (A- 
vîntul Miercurea 
Ciuc) cu 245.199 
puncte și Horia Ti
miș (Dinamo Bucu
rești) cu 213,720 punc
te.

• La Tokio s-a 
desfășurat recent 
campionatul mondial 
feminin de volei la 
care ău participat 
doar patru echipe. Pe 
primul loc s-a clasat 
echipa Japoniei, ur
mată de S.U.A., Co
reea de Sud și Peru.

DUMINICA 12 FEBRUARIE8,30 : Ora exactă. Cum va fi vremea ? ; 8,32 : Întîlnirea de duminică, (emisiune pentru fe
Pe verticala producției —

interferența științei cu practica
(Urmare din pag. I)șese agrotehnica lor. Inginerul din cooperativă mă sprijină dar... rămîne un dar. Cu siguranță că voi fi și anul acesta un disciplinat executant al indicațiilor pînă la amănunt pe care va trebui să mi le dea zilnic inginerul.Continuînd să lucreze sub îndrumarea Inginerilor, eu cred că brigadierul trebuie să posede el însuși cunoștințele necesare pentru a acționa independent, pentru a-și aduce propria contribuție la dirijarea calificată a lucrărilor ce se execută, la aplicarea și extinderea în producție a regulilor agrozootehnice. Posibilitatea ce li s-ar oferi de a urma cursurile fără frecvență ale liceului agricol, de a dobîndi o calificare echivalentă tehnicianului, a ridica valoarea brigadierului de la om însărcinat cu evidența, la aceea de conducător specializat într-un a- numit domeniul al producției agricole".

ELENA STEFANISCHI, 
inginer zootehnist la coope
rativa agricolă din Sf. Ghe- 
orghe, raionul Urziceni:„Cursuri fără frecvență la liceele agricole pentru calificarea brigadierilor din cooperativele agricole — o necesitate stringentă — sînt perfect posibil de organizat. întotdeauna cînd s-a discutat despre organizarea învățămîntului a- gricol fără frecvență au fost invocate lucrările practice de laborator și în cîmpuri experimentale pe care trebuie să le execute elevul sub îndrumarea profesorilor.în condițiile de azi cînd în fiecare cooperativă lucrează

Ziarul francez L’ 
Equipe scrie că tur
neul de la Tokio a 
fost o parodie de 
campionat mondial 
deoarece unele dis
criminări ale organi
zatorilor față de e- 
chipele R. P. D. Co
reene și R. D. Ger
mane au împiedicat 
participarea unor 
formații puternice 
cum sînt cele ale 
U.R.S.S., Cehoslova
ciei, Poloniei.

• Astăzi pe stadio
nul Constructorul 
din Capitală se vor 
desfășura trei me
ciuri de rugbi con- 
tînd pentru „Cupa de 
iarnă". Programul în
cepe la ora 10 și cu
prinde următoarele 
partide : Dinamo — 
Gloria ; Steaua — 
Rapid și Grivița ro
șie — Constructorul.

(Agerpres)

mei) ; 9,15 ; Emisiune pentrucopii și tineretul școlar ; 10,30 : Emisiune pentru sate ; 12,15 ; Concert simfonii: ; 13,00 : Includerea emisiunii de dimineață ; 16,00 : Campionatul mondial de patinaj viteză. Transmisiune de la Oslo ; 17,00 :Magazin 111 ; 18,00 : Telejurnalul ; 18,10 : Sportul la... Varietăți ; 21,00 : Spectacol distractiv de duminică. Transmisiune de la Sofia ; 21.45 : Aventuri de vînătoare : 22,00 :„Frumoasele operetei". Montaj muzical-coregrafic : 22.40 : Te- lesport; 23,00 : Telejurnalul.

cel puțin un specialist cu studii superioare, un inginer sau medic veterinar, această barieră poate fi înlăturată. Sub îndrumarea specialistului elevii cursului fără frecvență pot executa în cooperativa agricolă, la locul de muncă, o gamă mare de lucrări practice, nu în condițiile de seră școlară, de laborator, ci a marei producții agricole ceea ce, evident, va fi o contribuție superioară la pregătirea cadrelor pentru a- gricultură. Printr-un plan de studiu bine stabilit, în funcție de condițiile din cooperativa agricolă în care lucrează, de specialitatea pentru care se pregătește, elevului de la seral ar putea să i se dea teme practice anuale, sau pe perioade pentru a fi executate în cîmpul experimental, în grădină sau livadă, pe un lot de animale, sau în clasa laborator a cooperativei agricole. Toate aceste lucrări controlate de școală ar trebui notate de specialistul din unitate.Unii vor obiecta spunînd că acest sistem este greoi, că mai ușor este să pregătești tinerii la cursul de zi. Cred însă că nu avem dreptul, nu putem renunța la experiența practică bogată pe care au acumulat-o actualii brigadieri, că noua formă pe care o propunem vine să grăbească asigurarea cu cadre tehnice a cooperativelor agricole.Dacă se vor întocmi programe analitice bune, dacă se va manifesta maximum de exigență la admiterea și promovarea cursanților, dacă cu toții vom dovedi seriozitate, vom realiza un lucru mare".

Sesiune științifică
CLUJ (de la corespondentul 

nostru)
La Cluj, a început vineri în 

sala mare a Institutului de arte 
plastice „Ion Andreescu" o sesi
une științifică a filialei din Cluj 
a Societății de științe istorice și 
filologice din Republica Socia
listă România la care participă 
specialiști din București, Cluj, 
Oradea, Baia Mare, Sibiu etc. 
Tema acestei reuniuni științifice 
este clasificarea motivelor orna
mentale populare. Cele 27 de co
municări care vor fi prezentate 
se referă la clasificarea morfo
logică și tematică a motivelor or
namentale în arta populară româ
nească, la motivele originar rea
liste în ornamentica populară ro
mânească, la tradițiile ornamenti- 
cii în arta populară, la diferite (U- 
pecte ale motivelor populare or
namentale din unele regiuni ale 
țării. Sesiunea științifică se vă 
încheia duminică.

DISO

CIERI
(Urmare din pag. I)

(iile de simpatie, accepta
te de oameni respectuoși 
valorilor morale, sînt pa
radoxale. Paradoxale căci 
deveniți intr-o anumită 
conjunctură personajele 
propriilor drame vor de- 
zavua aceste Simpatii ar
tistice. Soția aflată pe 
pragul abandonului mari
tal, din cauza unei per
soane tinere intrată In 
viața soțului, va face cel 
puțin scene. Intr-o situa
ție simetrică, soțul vă a- 
iunga cu pietre pe noul 
Sorel, atentator la demni
tatea și orgoliul său fami
liar. Deci confuziile nu 
pot fi făcute ; realul nn 
poate fi confundat aici cu 
fictivul. Și totuși exem
plele artistice sint invoca
te in realele disocieri mo
rale. Triunghiul clasic ai 
literaturii cu rezolvările 
sale in care pasiunea sur
clasează datoria este che
mat să dea soluții fi in 
cazul situațiilor reale. 
Dar cu regularitate, fără 
excepție, asocierea e ope
rată de personajele afla
te in afara dramelor ge
nerate de intrarea in jo
cul pasiunilor a celei de 
a treia persoane. Confu
zia riscă să devină un o- 
bicei. Viata reală e văzu
tă din afară tot ca un 
spectacol, deci ca o con
venție. Soțul cutare în
șelat e un alt Trahanache, 
soția infidelă o altă Kare
nina, junele concubin nn 
nou Sorel și așa mai de
parte. Dar ceea ce poate 
fi admis în linia simpa
tiilor artistice e suspect 
și sancționabil altfel. Epu
rarea oricărui afect și 
împrumutarea viziunii ad
mise doar entomologului 
înseamnă cinism și tre
buie intlmplnat ca atare. 
(E doar o fațetă a relației 
tensionate dintre ficțiune 
și realitate).

Ing. TRAIAN GROZA, 
directorul liceului agricol 
din Satu Mare„Liceul agricol nu are decît de cîștigat dacă pe lingă cursurile de zi ar lua ființă cursuri fără frecventă pentru acele cadre din cooperativele agricole care au acumulat o bogată experiență practică, îndrăgostite de.meseria lor. Liceul, mă gîndesc, ar putea să constituie colective de elevi de la cursul de zi și de la cel fără frecvență care ar putea să execute, în comun, în cooperativele agricole, lucrări practice pe loturi experimentale și de cercetare. Evident, cîțti- gul ar fi mare de ambele părți".

S-au cristalizat cîteva 
puncte de vedere comune 
spre care converg aproape 
toate intervențiile partici- 
panților la anchetă — caii- 
ficarea brigadierilor, cel pu
țin la nivelul tehnicienilor, 
ca o necesitate impusă de 
rolul ce le revine în pro
ducția cooperativelor agri
cole aflată într-o rapidă 
dezvoltare și modernizare, 
ca și școlarizarea lor la 
cursuri fără frecvență pe 
lingă liceele agricole.

Propunerile făcute pentru 
realizarea acestui deziderat 
— fiecare brigadier un teh
nician — pe lingă valoarea 
lor practică vorbesc despre 
preocupările existente în 
lumea satului in acest sens.
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Votul surpriză
însemnări

din senatul italian

Continuîndu-și vizita în So
malia, președintele Consiliului 
de Stat al Republicii Socialiste 
România, Chivu Stoica, împre
ună cu sofia și persoanele ofi
ciale care îl însoțesc, au sosit 
la Giohar, localitate situată la 
100 km de Mogadiscio. Numeroși 
locuitori aflați de-a lungul tra
seului au făcut o caldă primire 
oaspeților români, oferindu-le 
buchete de flori și strigînd lo
zinci în cinstea prieteniei ro- 
mâno-somaleze.

Convoiul oficial de mașini 
t-a îndreptat spre fabrica de 
zahăr din Giohar, în care ca
pitalul somalez deține majori
tatea.

După o scurtă vizitare a 
plantației de trestie de zahăr 
și a livezii de pomi fructiferi 
tropicali, care ocupă peste 
2 000 de hectare,' președintele 
Consiliului de Stat a vizitat 
principalele sectoare de 
duefie ale fabricii de

pro- 
zahăr.

La prînz, ministrul afacerilor 
externe al Somaliei, Ahmed 
Yussuf Dualeh, a oferit o masâ 
în cinstea oaspeților, care a 
fost urmată de un program de 
dansuri și cîntece somaleze.

★
Vineri seara, președintele 

Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România, Chivu 
Stoica, cu sofia, au oferit un 
banchet în onoarea președinte
lui Republicii Somalia, Abdulah 
Osman Aden și a soției sale, 
Asha.

Au participat președintele 
Adunării Naționale a Somaliei, 
membri ai guvernului, deputați 
și alte persoane oficiale soma
leze.

Tn cursul banchetului, care 
s-a desfășurat tntr-o atmosferă 
cordială, prietenească, preșe
dintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, 
Chivu Stoica, și președintele 
Somaliei. Abdulah Osman Aden, 
au rostit toasturi.

„Votul surpriză" din 
senatul italian asupra pro
iectului de lege privind 
reorganizarea serviciilor de 
asistență sociala, care a 
pus în minoritate guvernul 
Moro este apreciat de a- 
gențiile de presă ca un 
pericol de criză în sinul 
coaliției guvernamentale 
de centru stingă.In timp ce liderii democrat- creștini, care au participat la o reuniune vineri, sub preșe- denția primului ministru Aldo Moro, sînt de părere că acest vot nu ar trebui să constituie un motiv de criză, conducătorii Partidului socialist unificat

italian care s-au reunit vineri seara au exprimat rezerve și au lăsat să se înțeleagă că perspectiva unei rupturi n-ar trebui să fie exclusă aprioric. Direcția P.S.U.L a făcut cunoscut că Nenni, președintele partidului și vicepreședinte al guvernului, va pune lui Moro anumite condiții pentru continuarea realizării programului guvernului de centru stingă.Direcția Partidului republican (al treilea partener al coaliției de centru stînga) s-a pronunțat la rîndul său pentru evitarea unei crize. Acest partid condiționează totodată, menținerea sprijinului său acordat guvernului de respectarea priorităților stabilite de planul de dezvoltare economică.

Ian 
can

ale 
s-a

Emisari trimiși de 
Smith au colindat 
celarii diplomatice 
Occidentului. Totul
petrecut în tăcere. Au lip
sit comunicatele oficiale, 
nu s-au făcut nici măcar 
declarații ziariștilor. Tri
mișii autorităților de la 
Salisbury s-au ferit de 
privirile indiscrete. S-ar 
putea spune că, intr-un 
fel, au intrat prin ușa din 
dos în diversele ministere 
ale afacerilor externe. De
sigur, subalternii lui Smith 
nu fac parte din catego-

ria politicienilor ce detes
tă publicitatea zgomotoa
să. Muțenia le-a fost, insă, 
impusă. Interlocutorii lor 
au dorit ca nimic să nu 
răzbată în paginile ziare
lor sau pe ecranele tele
viziunii. Căci, amabilitatea 
față de rasiștii sud-rhode- 
sieni este compromițătoa
re.

Reintorși la Salisbury, 
emisarii — probabil — 
l-au încredințat pe Smith 
de reușita sondajelor lor. 
Dintr-odată, premierul sud- 
rhodesian a urcat în vi
teză scările optimismului.

Teama de a nu deranja pe 
„prieteni" l-a obligat la o 
reținere in privința amă
nuntelor. Dar el a anunțat 
victorios că s-a procedat 
la contacte cu „anumite 
țări" în vederea „recu-, 
noașterii oficiale" a Rho- 
desiei. Nu s-au dat nume. 
Desigur, Pretoria și Lisa
bona exprimă ostentativ 
sprijinul față de Smith și 
recunoștința acestuia s-a 
manifestat prompt și în 
faptul că în timp ce țări
lor din Commonwealth Ii 
s-au retras avantajele va
male, Portugalia și Repu-

Se parc, totuși, că 
„prietenilor" ar fi 
mai lungă și că și

— după Smith —

blica Sud-Africană au do- 
bîndit un regim preferen
țial, 
lista 
ceva 
alții
„manifestă o simpatie des
chisă față de guvernul 
rhodesian". Premierul ra
sist a adus ca argument 
faptul că „multe țări re
cunosc practic Rhodesia 
deoarece promovează rela
ții comerciale cu Salisbu
ry". La capitolul amă
nunte, Smith s-a dovedit 
avar. Limbuția trebuia pă-

I

răsită pentru a nn enerva 
pe binevoitorii „prieteni".

Categoric, în unele 
cercuri apusene care pro
movează politica trecutu
lui colonialist, Smith se 
bucură de „simpatie". Dar 
chiar și aceste cercuri (cu 
puține excepții) preferă 
să-și camufleze simpatiile 
în mantia discreției ți să 
discute cu trimișii re
gimului de la Salisbury 
în obscuritatea unor cabi
nete ferite de privirile 
opiniei publice.

M. RAMURA

O precizare

a secretariatului

președintelui „BUNĂ ZIUA, ROMÂNIA

R. D. Vietnam

Consfătuirea miniștrilor afacerilor 
externe ai țărilor participante

la Tratatul de la Varșoviaîntre 8 și 10 februarie 1967, la Varșovia a avut loc consfătuirea miniștrilor afacerilor externe ai țărilor participante la Tratatul de la Varșovia.La întîlnire au luat parte: Ivan Bașev, ministrul afacerilor externe al R.P .Bulgaria, Vaclav David, ministrul afacerilor externe al Republicii Socialiste Cehoslovacia, Otto Winzer, ministrul afacerilor externe a] Republicii Democrate Germane, Adam Rapacki, ministrul afacerilor externe al Republicii Populare Polone, Mircea Malița, adjunct al ministrului afacerilor externe al Republicii Socialiste România, Janos Peter, ministrul afacerilor externe al Republicii Populare Ungare, Andrei Gromîko, ministrul afacerilor

externe al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste.La consfătuire a avut loc un schimb prietenesc de păreri asupra problemelor legate de eforturile țărilor socialiste îndreptate spre slăbirea încordării internaționale, întărirea păcii, securității și colaborării în Europa, și de e- voluția situației pe continentul european, după adoptarea la București, în iulie 1966, a Declarației cu privire la întărirea păcii și securității în Europa.Consfătuirea s-a desfășurat într-o atmosferă de colaborare tovărășească și deplină înțelegere reciprocă.

HANOI 11 După cumV.N.A., Secretariatul președintelui Ho Și Min a răspuns, la 2 februârie, întrebărilor puse de ziariștii americani, Bernard Krisher, corespondent al revistei „Newsweek" Little, de la postul televiziune C.B.S., care s-au interesat adevărată informația furnizată presei din Paris de reverendul A. Muște, potrivit căreia președintele Ho Și Min a invitat pe președintele Johnson la o eventuală întrevedere care să aibă loc la Hanoi. în răspunsul său, Secretariatul președintelui R.D. Vietnam că este autorizat că declarația făcută de reverendul A. cerea din conferinței Paris, din flectă pe larg ideea președintelui Ho Și Min“.

(Agerpres). — anunță agenția
și Robert de radio- New-York, dacă este

a comunicat să confirmeMuște, la reîntoar- Vietnam, în cadrul sale de presă de la24 ianuarie, „re-

în sala mare a hotelului Na
tional din Berna, inginerul Pie
rre-Francois Degeorges a pre
zentat unui numeros public fil
mul documentar „Bună ziua, Ro
mânia", realizat în colaborare cu 
Daniile și Pierre Tairraz. In 
succesiunea secvențelor au apă; 
rut imaginile vii ale României 
— Bucureștiul cu parcurile, 
lacurile și noile sale cartiere de 
locuințe, regiunea Văii Praho
vei și Uzina de tractoare din 
Brașov, Delta Dunării si litora
lul Mării Negre, mînăstirile 
Moldovei și bogata artă populară 
românească etc.

Prezentarea filmului a fost 
precedată de o expunere asupra 
istoriei tării noastre de la înce
puturile ei îndepărtate si pînă . . . Atst 

s-au
la transformările de azi. 
conferința cit si filmul 
bucrat de o caldă primire.

Guvernul olandez a aprobat 
planul de modernizare al portu
lui Rotterdam, unul din cele 
mai active porturi ale lumii, 
pentru a putea da posibilitate 
navelor, avînd un deplasament 
de 225 000 tone, să intre în radă. 
Acest plan, care prevede cons
truirea unui dig de 12 km 
Marea Nordului, va costa 
milioane de

în

Declarația
lui U Thant

guldeni.

a-

Secretarul general al O.N.U., U Thant, a chemat din nou la prelungirea ordinului de încetare a focului în Vietnamul de sud cu prilejul Anului Nou vietnamez, și la încetarea necondiționată a bombardamentelor americane împotriva R.D. Vietnam. Intr-o declarație dată publicității la New York, U Thant propune extinderea pe termen nedefinit și fără condiții a încetării focului. Secretarul general al O.N.U. reamintește totodată propunerea sa în trei puncte referitoare la problema vietnameză, expri- mîndu-și convingerea că în cazul în care transpunerea lor în viață ar începe prin încetarea necondiționată a bombardamentelor împotriva R.D. Vietnam, ar putea fi creat un climat favorabil pentru o reglementare pașnică. IRAN. — Vedere dm Ispahan

Tafankamoa la Paris

Tutankamon a ajuns la Paris. Sub paza cea mai 
strictă, o parte din fabulosul tezaur al Muzeului din 
Cairo se află pe malurile Senei. 45 de piese dintre cele 
mai reprezentative pentru desăvîrșirea la care ajunse
seră artiștii egipteni ai antichității vor străluci în să
lile din Grand Palais. Specialiștii au efectuat operațiu
nile de despachetare cu toată grija și atenția, iar_auto
ritățile au luat măsurile de 
kamon să fie ferit de orice
Tutankamon a reînviat după 

3266 de ani. Evenimentul s-a 
produs spre sfirșitul anului 1922. 
Pe atunci în Egipt, în vestita 
Vale a Regilor, (la propriu cimi
tirul faraonilor) poposiseră doi 
englezi atrași de probleme per
sonale. linul din ei — lordul 
Carnavon, posesor al unuia din 
primele automobile din Anglia 
(avea nr. 3. înscris pe permisul 
săn), fusese grav accidentat in 
jurul anului 1909. Pentru a-și 
restabili sănătatea, lordul Carna-

rigoare pentru ca Tutan- 
neplăceri.
von s-a îndreptat spre Egipt 
unde totul mai respira incă at 
mosfera vechilor legende despre 
faraonii mumifiati în sareofagii 
bogate de către preoții lor, tăi- 
nuitori ai numerelor ciudate cu 
puteri supraomenești. Acolo ei 
și-a descoperit pasiunea arheolo
giei dar handicapat de lipsa cu
noștințelor științifice a căutat 
tovărășia unui arheolog profe
sionist. Acesta, pc nume, Har
vard Carter urma să fie ani și 
ani mai tirziu adevăratul desco-

Heritor al unei comori neprețui
te, acela care cu bagheta magică 
a intuiției l-au adus printre co
morile civilizației pe Tutanka
mon, faraonul al cărui nume 
găsit săpat undeva pe un zid 
vechi ii trezise curiozitatea 
cercetător. Dezamăgit de cele
lalte vechi monumente funera
re (tentativele sale de a desco
peri ceva deosebit în ele îi erau 
mereu dejucate de isprăvile je
fuitorilor din diverse ere) spe
ranțele sale au fost trezite doar 
de niște trepte de piatră 
in miezul văii. Atras de 
irezistibil le parcurge cu 
gurare — erau 16. Apoi, 
un culoar lung cam de 7—8 me
tri și Ia capăt o poartă, o came
ră mortuară, o altă poartă și 
încă o cameră, în total patru și 
peste tot obiecte, statui, inscrip
ții, bogății, în sfirșit operele de 
artă mult rivnite.

Dar marile descoperiri nu se

de

tăiate 
ceva 

înfri- 
urma

I
1

fac in ritm rapid ; Carter și Car- 
navon au avut nevoie de zile în
tregi pentru a pătrunde in labi
rintul văii; nerăbdarea lor 
tingea temperaturile cele mai
înalte în fața unei porti aurite 
care trebuia deschisă cu grijă 
pentru a nu profana sculpturile 
în lemn îr.iruchipînd pe faraon 
și pc sofia lui. Dincolo de acest 
obstacol ii aștepta un spectacol 
într-adevăr unic : Ia flacăra ane
mică a luminării pe pereții ca
merelor mortuare creșteau um
brele unor animale stranii (hi
popotam, cu labe de leu, capete 
de gheparzi), și ale unor statui 
negre uriașe, santinele împietri
te, păzind parcă următoarea 
poartă zidită. Dispuse intr-o 
ordine anumită obiectele prefe
rate trebuiau să fie la îndemîna 
faraonului cînd avea să se tre
zească : cutii de abanos și fildeș, 
vase de alabastru, stilete din 
fier, mobilier in stilul epocii și 
tronuri de aur și email. Numă
rul acestor lucruri era de aproa
pe 2 000. Abia după șase ani, 
Carter a terminat cu inventarie
rea lor și le-a împachetat pentru 
Muzeul din Cairo. Dar lucruri
le cele mai prețioase au fost 
găsite in ultima cameră mortua
ră in sarcofagul din cuarțit gal
ben. Acesta păstra alte trei lăzi 
una intr-alta. Și în sfirșit 
fost scoase la iveală 
făcute după chipul și 
rea regelui. Primul 
iemn aurit, a] doilea

au 
mulajele 

asemăna- 
era din 
din lemn

Senatorul Carl Curtis, mem
bru al Comisiei senatoriale pen
tru problemele spațiului cosmic, 
a declarat că s-ar putea să nu 
fie determinate niciodată cauze
le exacte ale accidentului petre
cut luna trecută la Cape Kenne
dy, care a costat viața a trei 
cosmonaut! americani. Această 
declarație a fost făcută după ce 
comisia a audiat o serie de ofi
cialități responsabile de progra
mele americane de cercetări 
spațiale. „Nu este așa de ușor să 
fie determinate cauzele tragicu
lui accident, a spus Curtis. 
Pînă în prezent nu au fost găsi
te dovezi care să ateste că si
guranța cosmonautilor a fost 
sacrificată pentru urgentarea 
programului nostru spațial". Se
natorul a recunoscut că acci
dentul cabinei spațiale „Apollo" 
ar putea să ducă la o oarecare 
întîrziere a programului de de
barcare a unui echipaj american 
pe Lună.

La Teheran au fost semnate 
primele acorduri bilaterale din
tre Iran și Bulgaria — acordul 
comercial, acordul privind cola
borarea economică, acordul pri
vind plățile și acordul cu privi
re la crearea unui comitet mixt 
la nivel de miniștri. In acorduri 
se prevede un schimb reciproc 
de mărfuri în valoare de 7 mi
lioane dolari pe an pentru fie
care parte. Bulgaria va acorda 
Iranului un împrumut în valoa
re de 10 milioane dolari pe un 
termen de 5—7 ani.

CEA MAI MARE ELICE

NAVALĂ DIN LUME

NAȚIONALIZĂRI

ÎN TANZANIA

Guvernul Tanzaniei a anunțat 
vineri naționalizarea a opt în
treprinderi din industria ali
mentară, o a doua măsură de 
importantă majoră efectuată de 
Tanzania în cadrul planului său 
economic.

După 
trecută 
marile 
vernul
păgubi pe proprietarii întreprin
derilor naționalizate.

cum se știe, săptămîna 
au fost naționalizate 

bănci. Ca și atunci, gu- 
a anunțat că îi va des-

Dispută pe
„continentul
cangurilor"

O firmă japoneză a terminat 
execuția celei mai mari elice na
vale din lume. Elicea este des
tinată 
trolier 
38,2 t. 
tr-un 
bronz și are cel mai ridicat po
tențial de acționare pe care l-a 
atins vreodată o elice navală.

celui mai mare vas pe- 
din lume și cîntărește 
Ea este executată din- 
aliaj nichel-aluminiu-

Vineri au avut loc Ia Paris, 
tratativele franco-vest-germane 
în diverse probleme ale colabo
rării economice dintre cele două 
țări. Delegația R.F.G., condusă 
de Karl Schiller, ministrul eco
nomiei, s-a reîntors la Bonn vi
neri seara. Schiller a declarat 
la aeroport „că un nou stil con
cret va caracteriza de acum 
înainte colaborarea dintre cele 
două țări în domeniul politicii 
industriale".

Urmările cutremurului
din Columbia

Autoritățile co
lumbiene au anun
țat că se încearcă 
stabilirea contactu
lui cu regiunea Ca- 
queta, situată la sud 
de Bogota, pentru 
a se putea confirma 
știrile, potrivit că
rora un oraș cu 
4 000 de locuitori a 
fost distrus in între
gime în cursul cu
tremurului ce a avut 
loc joi in această 
țară. Este vorba de 
localitatea Guaca- 
mayas, situată în
tr-o regiune pădu- 
roasă a munților 
Anzi, despre care 
se crede că s-a gă
sit chiar in epicen-

trul cutremurului. 
Intre timp, minis
trul columbian de 
interne, Michael 
Pastrano, care s-a 
înapoiat la Bogota, 
după o călătorie de 
inspecție făcută în 
departamentul Hui
la, greu lovit de cu
tremur, a declarat 
că numai in orașul 
Neiva 53 de persoa
ne au fost ucise și 
peste 200 rănite. El 
a comunicat 
te clădirile 
oraș au fost 
se, inclusiv
guvernatorului.

Cutremurul a pro
vocat prăbușirea zi
durilor și avarierea 
acoperișurilor la un

că toa- 
acestui 
distru- 
palatul

număr de peste 100 
de clădiri importan
te din centrul Bo
gatei, printre care 
se află și zece bi
serici construite in 
secolele al 17-lea și 
18-lea, in perioada 
colonială spaniolă.

Panica provocată 
de această calami
tate a fost atit de 
mare incit vineri, 
la 24 de ore după 
cutremur, spectato
rii unui meci de 
fotbal, desfășurat in 
orașul Santa Marta, 
au fugit îngroziți 
din tribune cînd pe 
o stradă alăturată 
au intrat in funcțiu
ne mai multe mașini 
pentru construcții.

Abia s-a întors de la Canberra ministrul de finanțe bri
tanic Callaghan, după patru zile de tratative cu omologul 
său australian, și Londra a anunțat apropiata deplasare spre 
Australia a unei masive delegații de reprezentanți ai princi
palelor bănci engleze. Această neobișnuită agitație pe ruta 
Londra-Canberra este legată nu numai și nu atit de relațiile 
economice anglo-australienc, cit, mai ales, de disputa dintre 
dolar și lira sterlină pc continentul cangurilor.

Mai precis, este vorba de ne
liniștea mereu mai accentuată a 
unor influente cercuri economi
ce britanice în fata slăbirii e- 
vidente a pozițiilor engleze în 
Australia, fenomen direct legat 
de atragerea masivă a Canber
rei în orbita expansiunii econo
mice americane.

Pînă Ia al doilea război mon
dial Anglia n-a avut, practic, 
concurent! serioși în lupta pen
tru sfere de investiții de capital 
în Australia. înainte de război, 
investițiile britanice se cifrau la 
2.095.000.000 dolari, iar cele ame
ricane doar la 100 000 000 dolari. 
In timpul războiului, însă, pro- 
fitînd de dificultățile Angliei, 
monopolurile americane și-au 
întărit pozițiile pe continentul 
australian. Investițiile america
ne au crescut masiv ca ritm și 
volum. în 1956 ele reprezentau 
deja 600 000 000 dolari. In perioa
da 1956—1968 ele s-au dublat a- 
jungind la 1 300 000 000 dolari.

incrustat cu aur și pietre scum
pe iar al treilea... o tonă de aur 
masiv. Deasupra mumiei era a- 
șezată o capodoperă : cea mai 
frumoasă mască mortuară des
coperită vreodată. In aur masiv 
erau sculptate cu finețe desă- 
virșită trăsăturile unui tinăr de 
19—20 dc ani. faraon al Tebei 
între anii 1354-1346 î.e.n. In timp 
ce buzele lui pline vorbeau par
că despre trecut, ochii îi erau 
ațintiți în adincul viitorului. Pe 
piept emblemele regale se ghi
ceau sub un buchet de flori de 
primăvară aduse mai mult ca 
sigur de tînăra lui văduvă, flori 
carc-și mai păstrau încă culori
le. Ce flagel cumplit l-o fi ră
pus pe faraon în floarea virstel ? 
E o întrebare care n-a primit 
răspuns pină acum. Se știe nu
mai că în ciuda virstel sale, el 
a domnit 10 ani pe tronul Egip
tului. că a împodobit templele 
lui Amon și că a pretuit foarte 
mult bijuteriile, dovada cea mal 
evidentă aducind-o cele 143 de 
bijuterii găsite lingă mumia sa.

Acum, după mai bine de 40 de 
ani de odihnă in Muzeul din 
Cairo, faimosul Tutankamon s-a 
îndreptat spre Europa. In drum 
spre Paris el a avut 
puternică de polițiști 
liști. Parizienii îi vor 
mira înconjurat de 45
dintre cele mai demne de faima 
sa în Grand Palais.

o escortă 
și specia- 
putea ad- 
de obiecte

DOINA TOPOR

încordarea semnalată 
rindurile cercurilor 
dențești din Italia continuă 
să crească. Vineri au avut 
loc mai multe manifestații 
studențești la Torino, Mi
lano, Florența și in alte 
localități ale Italiei. La 
Torino, porțile universității 
au fost inchise incepind 
de vineri, din ordinul rec
torului. Această măsură a 
fost luată după ce, la cere
rea rectoratului, detașamen
te ale poliției au pătruns 
în incinta universității, ex- 
pulzindu-i pe studenții 
care ocupaseră unul dintre 
amfiteatre. Aproximativ 
1 000 de studenți au demon
strat apoi în fața univer
sității din Torino, cerînd 
demiterea rectorului. Ma
nifestațiile studențești au 
luat amploare și la Mila
no, unde studenții aflați în 
grevă au ocupat sediul Fa
cultății de arhitectură. Aici 
s-au întrunit, reprezentant! 
ai studenților din Milano, 
Bologna, Florența și Ca
gliari, pentru a protesta îm
potriva măsurilor luate de 
rectorul Universității din 
Torino.
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in 
stu-

Rectoratul Universității din 
Capetown a adoptat o hotă- 
rîre în virtutea căreia Consi
liul reprezentanților studen
ților a fost lipsit de o serie de 
drepturi. Totodată, rectoratul 
a hotărît crearea în universitate 
a unei organizații rasiste. Se 
Știe că anul trecut Consiliul 
reprezentanților studenților 
s-a pronunțat în repetate rin- 
duri împotriva creării unei or
ganizații studențești de orien
tare rasistă.

După calculele cunoscutului 
ziar britanic FINANCIAL TI- 
MES greutatea specifică a noi- 7 
lor plasamente americane (în 
totalul investițiilor străine) a 
fost în perioada 1956—1966 de 
peste 60 la sută.

Capitalul american se îndreap
tă, în primul rind, spre indus
tria prelucrătoare, în special 
spre cea de automobile, electro
tehnică, de mașini, de rafinare a 
țițeiului, chimică. Monopolurile 
americane au înființat în Aus
tralia aproape 250 de filiale și 
întreprinderi afiliate. Circa 400 
de firme australiene lucrează 
exclusiv pe bază de licențe ame
ricane. Potrivit unor date sta

tistice, publicate de reputatul e- 
conomist australian Rupert Lo
ckwood, concernele americane 
controlează actualmente 65 la 
sută din producția de automo
bile, 50 la sută din industria e- 
lectrotehnică și 40 la sută din 
industria chimică a Australiei. <— 
Nu sint „neglijate" nici alte ra- ' 
muri ale economiei australiene. 
Monopolurile americane achizi
ționează și revînd țumătate din 
producția de lină australiană.

Invadînd economia Australi
ei. capitalul american țintește 
departe. El urmărește nu numai 
dominația cu caracter de mono
pol a pietii australiene, ci și fo
losirea continentului australian 
ca o trambulină pentru infiltra
rea în Asia de sud-est. „Aus
tralia — sublinia recent oficiosul 
marii finanțe americane WALL 
STREETT JOURNAL — oferă o 
bază de producție pentru co
merțul de export foarte avanta
jos în regiunea Pacificului și în 
Asia. Acesta este extrem de pro
fitabil pentru companiile ameri
cane, întrucît mărfurile produ
se în Australia beneficiază de 
tarife preferențiale în zona Co- 
mmenwealth-ului și nu trebuia 
plătite în dolari".

Bineînțeles, monopolurile bri
tanice nu intenționează să cede
ze fără luptă pozițiile din Aus
tralia, cu atit mai mult cu cit 
aceste poziții sint încă destul de 
solide. în ce privește volumul 
investițiilor. Anglia mai deține 
poziții dominante (în 1968, inves
tițiile britanice se cifrau la a- 
proape 2 miliarde dolari). Fir
mele britanice controlează a- 
proape 70 la sută din industria 
metalurgică și peste 50 la sută 
din cea chimică. Rlvalizînd cu 
firmele americane, British Mo
tor Corporation construiește ac
tualmente o mare uzină lingă 
Melbourne.

Eforturile britanice pentru 
menținerea pozițiilor se lovesc, 
însă, de mari dificultăți. Tn lupta 
dintre dolar și lira sterlină, do
larul se bucură de mari avan
taje. El are un aliat foarte pu
ternic în Banca internațională 
de reconstrucție și dezvoltare, 
controlată de Washington. Din 
1950 această bancă a acordat cu 
regularitate guvernului austra
lian împrumuturi care însumea
ză pînă acum aproape un mi
liard de dolari. Anglia nu are 
posibilitatea să acorde aseme
nea împrumuturi.

Nu trebuie să uităm nici fap
tul că, practic, în ultimul dece
niu Australia se află în orbita 
planurilor strategice americane. 
Ea este membră a triplei alian
țe militare A N.Z.U.S. (Austra
lia. Noua Zeelandă. S.U.A.).

Vremurile cînd Australia miza 
atît în economie cît și în poli
tică pe Marea Britanie se apro
pie de sfîrșit Si este îndoielnic 
ca eforturile lui Callaghan și ale 
diferitelor foruri guvernamenta
le sau extra-guvernamentale 
britanice să poată influenta se
rios deznodămîntul disputei în
tre dolar și lira sterlină pe con
tinentul australian.
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